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Referat 

1. Velkommen  

Overborgmesteren bød velkommen og orienterede om, at det 

ekstraordinære møde blev afholdt særligt mhp. at følge energi- 

og inflationskrisen påvirkning på erhvervslivet i København.  

 

2. Drøftelse: Energi- og inflationskrisens betydning for det kø-

benhavnske erhvervsliv  

Overborgmesteren indledte drøftelsespunktet og lagde deref-

ter op til at høre Erhvervsrådet om krisens betydning.  

 

Erhvervsrådet havde følgende pointer til punktet:  

- Der er et faldende forbrug i bygge- og anlægsbranchen. 

Det skyldes især, at det private forbrug hurtigt falder, når 

der er kriser. Det er tale om et psykologisk aspekt, da bor-

gerne fortsat har et stort rådighedsbeløb og beskæftigelsen 

fortsat er høj.   

- De større offentlige bygge- og anlægsprojekter kører videre 

og er ikke påvirket særligt af krisen.  

- Det er især mindre håndværkere og de små virksomheder, 

som bagere og skræddere, der er sårbare og er påvirket af 

krisen.   

- Turismebranchen er dog fortsat hårdt ramt, og det er vigtig 

for at få genskabt økonomien hurtigst muligt.  Det er bl.a. 

kun 8 ud af 10 turister, der er tilbage i Københavns lufthavn.  

- Stigende udgifter og øgede omkostninger presser også kul-

turlivet. Det er vigtigt, at der er ordentlige rammer for kul-

turlivet både i Københavns Kommune og nationalt.   

Erhvervsrådet havde følgende anbefalinger til Københavns 

Kommune:  

- Fortsættelse af ordningen med at fremrykke betalinger fra 

30 til gennemsnitlig 8 dage. Der var en opfordring blandt 

medlemmerne til, at Københavns Kommune påvirker andre 

kommuner til at gøre det samme.   

- Indgå i flere strategiske offentlige-private partnerskaber 

(OPI-partnerskaber) og i højere grad tilknytte private råd-

givere til opgaverne.  

- Undersøge, om der er mulighed for, at lokale institutioner 

kan støtte det lokale erhvervsliv igennem indkøb.  
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- Vigtigt at understøtte små butikker i udvalgte områder, da 

der ellers er der risiko for, at områder ender som udkants-

områder. 

- Fastholde fokus på at genoprette turismebranchen i Kø-

benhavn og fortsat arbejde for at påvirke regeringens prio-

riteter på området. 

- Understøtte virksomhedernes vækst med forsat fokus på 

hurtigere byggesagsbehandling og igangsætte mere byg-

geri ift. nye almene boliger.  

- Gå i dialog med ejendomsejere ift. fleksibel husleje til små 

erhvervsdrivende.  

- Det er vigtigt med ambitiøse visioner for byen i kommune-

plansstrategien bl.a. med udvikling i nye byområder, da 

det er et vigtigt signal for investorer. 

- MIPIM (international ejendomsudstilling) er et vigtigt ud-

stillingsvindue for København på bygge- og ejendomsom-

rådet.   

 

- TMF-borgmesteren kvitterede for anbefalingerne med at 

fremhæve, at arbejdet med byggesagsbehandling går ef-

ter planen i Københavns Kommune. Prognosen er, at Kø-

benhavns Kommune når de nationale servicemåltal på 

byggesager til juli 2023. 

- Der er også igangsat et samarbejde mellem Teknik- og Mil-

jøforvaltningen og Kultur- og Fritidsforvaltningen om 

bedre sagsgange ift. tilladelser til arrangementer. Der blev 

også nævnt, at ventetiden på lokalplaner er pt. et år. Det er 

et politisk et mål om at løfte det til Budget24.  

 

3. Drøftelse: Fælles interessevaretagelse ift. den kommende sa-

nering af erhvervsstøtten 

Overborgmesteren indledte drøftelsen med et kort oplæg om 

den kommende sanering af erhvervsstøtten set fra hovedsta-

dens perspektiv.  

 

Erhvervsrådet havde følgende bemærkninger:  

- Hovedstaden er vigtig for resten af landet. Et stærkt Køben-

havn er med til at skabe et stærkt Danmark. 

- Hovedstaden skal sammenlignes med andre hovedstæder, 

som Stockholm og Amsterdam og er ikke i konkurrence 

med resten af landet. 

- København har et godt økosystem og et stærkt brand ift. til-

trækning af turister, talenter og investeringer, hvilket kom-

mer hele landet til gavn. Regeringen bør derfor investere i, 

at hovedstaden fortsat har gode vækstbetingelser, ikke 

mindst ift. de opgaver, der er i dag varetages af hovedsta-

dens erhvervsfremmeaktører.  

- De københavnske erhvervsorganisationer, erhvervsliv og 

kommunen vil på den baggrund positionere sig op imod 

regeringen ift. at bevare erhvervsfremmemidlerne i 
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hovedstaden. Kommunen vil igangsætte forskellige tiltag, 

som vil involvere erhvervsrådsmedlemmerne.   

 

4. Orientering om udarbejdelse af ny erhvervsstrategi  

Kontorchef Ida Bigum Nielsen orienterede om proces for ny er-

hvervsstrategi. Strategien skal ligge klar ved udgangen af 

2023. Københavns Kommune har igangsat en række dialog-

møder med brancheforeninger og en survey-undersøgelse 

med repræsentanter for byens erhvervsliv. Medlemmerne af 

Erhvervsrådet, der repræsenterer private virksomheder, har 

også modtaget et link til undersøgelsen.  

 

Til mødet i Erhvervsrådet d. 26. april vil Københavns Kommune 

præsentere Erhvervsrådet for resultaterne af de forskellige 

drøftelser, analyser og survey og et indledende udkast til stra-

tegiens fokusområder.  
 

5. Opsamling  

Overborgmesteren samlede op på dagens drøftelser. Næste 

ordinære erhvervsrådsmøde finder sted d. 26. april kl. 17-19.00. 


